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摘要

職前教師應具備社會關懷和足夠的中小學實地學習經驗，才能有助於其正式教師的生涯發展。國立高雄餐旅大學師資培育中心基於課程統整的角色，將服務學習列為教育專業課程內容，協助30位師資生在高職進行服務學習的規劃與實施。本研究採用量化與質化的研究設計，分析師資生「教學效能量表」、「公民素養量表」及反思報告，以了解服務學習方案對職前教師的影響。有四點研究發現：(1)職前教師參與服務學習課程後，不因課程類型而教學效能和公民素養的成效有差異。 (2)修習獨立式服務學習課程的職前教師，絕大多數有繼續參與服務學習的意願。(3)實施高職生服務學習課程會強化職前教師對學生和教師的看法，且聚焦於學習特性、優質教師的知能。(4)互惠增能的服務學習模式會影響師資生的「教育生涯發展」、「教育理論的學習與理解」及「個人發展」，其中「教育生涯發展」聚焦於教師的教學專業發展。此外，帶領高職生實施服務學習有助於師資生掌握服務學習的課程核心元素，更能反思自己的課程設計與教學實施能力、團際合作能力及其教師生涯發展。

關鍵字:服務學習、實地學習、教學效能、公民素養、職前教師
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壹、目的

2015年「教育和生涯輔導國際學會之研討會」係由「教育和生涯輔導國際學會」、「日本生涯教育研究會」、「日本勞動政策和訓練機構」共同舉辦，參與者來自世界各國，分成英語，日語、法語、西語和中文五種發表語言。研討主題新穎多元，包括中小學的生涯輔導和職業教育、大學的生涯輔導和就業輔導、産學合作方案、就業力等。本計畫旨在經由四天國際研討會的對話與交流，找到我國職涯輔導的策略、可能的困境和因應之道。主要目的有下列二點：

1.利用二篇研究報告，向國際宣傳我國職涯輔導的發展和成效。

2.了解國際主要國家其職涯輔導的推動方式和成效，做為我國職涯輔導發展之參考。

貳、過程

一、會議議程、參與主題和內容、及參與方式

2015年「教育和生涯輔導國際學會之研討會」於日本筑波大學的國際會展中心舉行，日期為9月18日至21日。除大會安排的專題演講外，每天同一時段在八個小會議室舉行不同主題的論文發表，一個主題至少有三篇論文的發表與交流。而茲將四天參與會議主題和研討內容點、心得說明如下：

	時間

(參與方式)
	研討主題
	內容重點和心得

	9月18日

14:30-17:30
	亞洲的生涯教育
	1.研討內容

(1)日本的生涯教育
(2)新加坡的生涯教育
(3)韓國的生涯教育
2.現場報告及討論交流

(1)生活與學習要統整於職業工作。

(2)學校要重視社會性成熟於生活中穩定發展。
(3)學生要有自我改善和職業的自我實現。

	9月19日

10:30-12:30
	高等教育的職涯發展—論文發表
	1.研討內容

(1)中小學教師生涯流的探討。

(2)獨立式服務學習的課程效果。

(3)雙師協同教學的成效

(4)大學生的生涯適應力
2.現場報告及討論交流

(1)三位與會人士對於服務學習的類型很有興趣，想了解推動方式和訓練課程。

(2)技職教育的職涯輔導應要專精，從大一到大四要系統化，其中業師教學也是其中一環。

	9月19日

13:30-15:30
	終身生涯發展
	1.研討內容

(1)生涯適性方案
(2)公共政策和差異性
2.現場報告及討論交流

(1)生涯適性方案的品質管理要點:探究、堅持、彈性、樂觀、危機因應、反思。
(2)少數團體的生涯輔導大多是預防性，而非融入社會的方案。

	9月20日

10:30-12:00
	少數族群的生涯決定
	1.研討內容

(1)亞洲女性的生涯選擇
(2)運用軟技術重建工作蒐尋策略
(3)歐盟7 國的學習和生涯決策之探究
2.現場討論交流

(1)文化和性別觀點影響中年女性的生涯決定，亞洲各國的差異不大。
(2)有助於就業的軟技術是工作倫理、溝通和志願性、團隊合作、批判思考、創造性的問題決解能力。

(3)學習的參與、個別學習差異、對成人學習的態度、學習結果的個人觀點、先前學習經驗是學習決策重要因素，學習是生涯決策的重要因素，此外，課程的人際影響、被僱用機會也是重要因素。

	9月20日

13:30-15:30
	職涯輔導的課程效果
	1.研討內容

(1)工作場域的互動工具之設計過程。

(2)職前教師的短期社會情緒治療成效評估。

(3)生涯發展和友情的關係
2.現場報告及討論交流

(1)地理資訊系統、公私部門的引導、高度的挑戰、使用社群是的設計重點。

(2)強化教室內外溝通機會有助大學生的職涯發展。


二、研討會議的學習重點

1.各類主題我國都有待深入研究，此一研討會是學習各國職涯教育的好管道。

2.國際學者對於我國職涯課程感興趣，尤其是産業接軌的課程。未來發表時，宜利用聽覺和視覺強化研究特色，若外國學者在場，要多說明課程內容，才能得到更多回饋意見。

參、心得及建議

一、論文發表後，先依據現場的回饋加以修正，強化方案成效的部分，再積極分析期刊的風格和取向，選擇合適期刊投稿。
二、依據專題演講主題，構思台灣有待深入探討的研究主題，進行研究，最好能將國科會的研究成果加以結合，明年再參加研討會進行發表。

三、與會者均希望自己的研討會文章能得到與會者的肯定，因此題目須有吸引力和文章內容要嚴謹豐富外，口頭發表時，要呈現文化差異和對國外能夠應用之發現，才能讓期刊的國際研究同好對研究有深刻印象。
四、就業力和産業連結是未來研究重點，例如服務學習的社群效果和業師教學效果，並持續發表於國際期刊。

肆、附錄
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Thank you for your cooperation to the IAEVG International conference 2015.
Please read the following instruction and prepare for your presentation.

1.

Preparation (for Paper Sessions)

Time allocation

Total 30 minutes
(You can use this 30 minutes for presentation and Q&A as you like.)

Slide Guidelines

PowerPoint will be the only method of presentation available in this conference.
Please prepare for slides based on the following guidelines.

1) Please provide slides with sufficient font size and contrast to ensure your text can be seen clearly
from the back of the large session room.

2) Please ensure that every page is clear and does not contain too much information.

3) Pictures should be saved as reasonable sizes. You should not use too large data to avoid troubles.

4) If you will use movies in presentation, please be sure to bring your own laptop.

5) There is no audio equipment available for your use.

Notification

1) You can bring and distribute handouts in your session as you want, but please remember there is no
business center or copy machine where you can print them out in the conference venue.
And also please dispose of the surplus handouts by yourself and do not leave them in the room after
the session.

2) Please follow instruction of the conference staff. In case you cannot follow instruction, your
presentation might be cancelled.

3) Speakers who do not want to be taken photographs during their presentation must inform it before

presentation to the audience.

Presentation Equipment

You

can use your own laptop or the conference PC provided by the organizer in the presentation.

In case you bring own laptop, we strongly recommend bringing backup data with USB flash drive just in
case.

1)

2)

If you will use Conference PC
Conference PC has the following specifications.

If you would like to use the Conference PC, please be sure to make your presentation slides with
PowerPoint 2007 or 2010 or 2013.

e OS: Windows 7

e  Application: PowerPoint 2007, 2010, 2013, and PDF Adobe Reader Xl (version11.0.2)

If you insert Powerpoint animation in the slides, please refrain from using the animation not
available in PPT2013, because it could not be worked well in the conference PC.
Please check your slides work well in the other PC in advance.

If you will use your own laptop

If you will use your own laptop, please confirm your PC resolution setting is XGA (1024x768) in
advance._And if you make slides with Microsoft PowerPoint 2013, please change the slide
proportion to 4:3 in advance and make slides, because the original slide proportion setting in
PPT2013 is 16:9. Please be sure to bring the adapter for VGA cable (Mini D-sub 15 pin), if your
laptop does not have the connector.
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You will use Mac PC, please be sure to bring your own PC and the adapter for VGA cable (Mini

D-sub 15 pin).

Mini D-sub 15 pin
(for VGA cable)

Language in presentation

Language used in the session is different from each session.

Please refer to the conference program. No simultaneous interpretation will be provided in the paper
sessions.

2. Onsite Information (for Paper Sessions)

1) (At least) 30 minute before your session
Please visit “Speakers Desk” to receive the “Presenter Ribbon” at least 30 minutes before your
session. “Speakers Desk” will be located near the registration desk, 4th floor, Tsukuba
International Congress Center.

Speakers Desk opens

Date Open Close Place

September 18, 2015 Not opened Not opened —

September 19, 2015 8:30 17.00 4th floor, near Registration Desk
September 20, 2015 8:30 17.00 4th floor, near Registration Desk
September 21, 2015 8:30 13:00 4th floor, near Registration Desk

2) 15 minutes before your session
Please be in the session room at least 15 minutes prior to your session so that your session
chairperson can check your name, and that you can check presentations slides can be projected
correctly. The organizer will prepare a microphone and a laser pointer on the podium in session
rooms.

3) During presentation
Our conference staff will keep presentation time as follows. We deeply ask for your cooperation to
keep the session time. You can use 30 minutes as you like. So you do not have to take time for
Q&A if you want to use 30 minutes fully for presentation.

Time Caution
Last 3 minutes 27 minutes have passed a bell ringing x 1
Presentation finishes 30 minutes have passed a bell ringing x 2

4) Presentation slides after meeting
If you use the conference PC, the organizer will delete your presentation slides after the
conference and will not provide them to any attendees nor opened to public.

3. Inquiry

If you have any inquiry, please contact IAEVG International Conference 2015 Secretariat.
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